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Zuinig omgaan met 
grondstoffen en mensen
Als bevlogen oprichter, is Steven de nestor binnen Blom Consultancy. Hij ziet de toekomst positief: 

“Schaarste maakt vindingrijk: door duurzaamheid worden we gedwongen om zuinig om te gaan met onze 

grondstoffen en mensen. Ik ben heel erg voor mechanisering en robotisering, want er is gewoon te weinig 

productiepersoneel. Hard werken is nooit de oplossing, slim werken wel. Dat kan door in beweging te komen: 

het gaat erom dat mensen met plezier naar hun werk gaan.”

Anja Bekkers

Interview met Steven Blom
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Feit of fictie
Continu verbeteren, Industrie 4.0 en 
duurzaamheid gaat niet alleen over 
energietransitie/-kosten, maar over 
benutting van het machinepark, de 
inzet van mensen, minder handarbeid, 
interessanter werk, het verminderen en 
voorkomen van afvalstromen. Dat vergt 
een integrale aanpak en daarvoor is het 
nodig dat de directie een visie heeft. 
Steven: “Om die te ontwikkelen, helpen we 
via policy deployment. Vervolgens houden 
we de visie voor aan de groepsleiders 
en gaan we een cultuur ontwikkelen. 
Daarvoor is een nieuwe taal nodig, met de 
juiste doelstellingen en KPI’s, gebaseerd 
op feiten en cijfers. Dus: als ik geen cijfers 
zie, dan geloof ik je niet.”

Wat gaat er mis?
“Een kortzichtige directeur denkt 
misschien alleen aan geld besparen; 
dus die schraapt er een operator vanaf. 
En denkt dan dat hij geld bespaart, maar 
in de praktijk kost dit vaak meer dan het 
opbrengt. Geld verdienen doe je door de 

productiviteit te verhogen. Maar kosten 
besparen is eerst investeren, om het 
vervolgens dubbel en dwars terug te 
verdienen. 
Ook kiezen directies vaak voor de 
kortste klap. Ze denken dat ze het zelf 
wel kunnen. Een cultuur verander je niet 
door erover te praten, maar door ander 
gedrag. Bovendien zien we veel managers 
van het ene naar het andere probleem 
springen, als brandweerlieden. Maar dat 
is hun taak niet: hun taak is te zorgen dat 
het nooit meer fout gaat. Daarbij is het 
geen oplossing om iemand de schuld te 
geven: het proces heeft gesproken. Dus de 
vraag is: hoe heeft het kunnen ontstaan, 
wat is de bronoorzaak van het probleem 
en hoe zorgen we ervoor dat het nooit 
meer gebeurd?”

Hoe doen wij dingen met elkaar?
Het valt Blom op dat mensen graag over 
tools praten zoals 5S, KPI’s, maar niet 
over de cultuur, de mensen: hoe doen 
wij dingen met elkaar? Steven: “Daarom 
geven we Shingo trainingen, daar wordt 

voornamelijk over de cultuur gepraat. 
Wat is het gewenste gedrag? Wat zijn de 
waarden en normen, waar wij ons aan 
houden? Hoe zorgen we ervoor dat we in 
de toekomst nog steeds werk hebben? 
En hoe willen we behandeld worden? 
Dr. W.E. Deming zei het al: ‘Als je voor 
kwaliteit gaat, volgt de productiviteit 
vanzelf.’ Productiemensen vinden het 
gewoon heel fijn om veel te maken. Da’s 
een natuurlijke menselijke behoefte, daar 
moet je op inspelen. Bovendien zijn het de 
enige mensen, waarvan gecontroleerd kan 
worden of ze gewerkt hebben: ze hebben 
het gemaakt of niet gemaakt. Zij kunnen 
zich niet verschuilen.”

Het gaat erom,  
dat mensen met 
plezier naar hun  
werk gaan
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Productiviteit verdien je terug
“Productiviteit verbeteren is sowieso een 
goed idee, want dat kun je terugverdienen. 
Bedrijven doen het er helaas vaak zo’n 
beetje bij. Ze gooien verbeterplannen op 
de werkvloer en daar moeten ze het maar 
gaan doen. Tja, met onwillige honden is 
het moeilijk hazen vangen. Nadat ze het 
zelf hebben geprobeerd en het mislukt is, 
komen ze naar ons. Als ze er dan nog zin 
in hebben natuurlijk. Vergis je niet: het is 
hele opgave om iedereen mee te krijgen 
en een programma te runnen met alle 
drie de niveaus in de organisatie. Onze 
consultants praten met de directie, gaan 
samen met mensen op de werkvloer aan 
de slag en bouwen het op, tot ze weer bij 
de directie uitkomen. Ze laten zien wat het 
oplevert, trekken het middenmanagement 
mee, dat dagelijks overlegt met de mensen 
op de werkvloer: zijn de KPI’s gehaald, 
waarom wel/niet, hoe verder vandaag? 
Het is een traject van drie tot vijf jaar, geen 
quick fix. Het gaat over: wat is eigenlijk je 
taak? Dat geeft veel duidelijkheid. Ik ben 
ervan overtuigd dat als je echt serieus 
wilt verbeteren, je mensen moet inhuren. 
Want hoe slim je ook bent, je kunt niet 

iedereen aanraken. Je hebt mensen 
nodig die de systemen invoeren. Je hebt 
mensen nodig die je helpen de troepen 
op te leiden. Die daar tijd voor hebben en 
die niet gehinderd worden door de waan 
van de dag. Die geconcentreerde energie 
uitstralen, zodat het hele bedrijf er warm 
van wordt. En wat onze consultants 
kosten, moeten ze uiteindelijk minstens in 
vijfvoud opleveren. Da’s de moeite waard.”

Er zin in hebben
“Als consultant moet je zorgen dat 
de mensen er zin in hebben. Door uit 
te leggen, wat we samen gaan doen. 
Door het spannend maken, net zoals bij 
een voetbalwedstrijd: een doel stellen, 
trainen en uitvoeren. Of het nu gaat over 
Small Group Activities, Value Stream 
Mapping en/of Operational Excellence, 
het komt neer op een mooi programma, 
waar iedereen zich aan kan verbinden. 
In eerste instantie moeten ze het naast 
hun werk kunnen doen. Zodat ze geen 
brandweerkazerne hoeven te runnen, 
waar ze elke dag brandjes blussen om te 
moeten repareren wat er gisteren fout is 
gegaan. En als het eenmaal werkt, dan 

wordt dit de nieuwe routine en is het geen 
extra werk meer. Dan gaat het om feiten 
en cijfers, het de eerste keer goed doen. 
Dan vinden mensen hun werk leuker en 
gaat het beter met het bedrijf. Win-win.”

Samen wat aan doen
“Iets maken is een vak, een heel moeilijk 
vak. Je moet verstand hebben van 
techniek, van mensen, van veiligheid, 
van wetgeving, van processen. Er is 
geen vak zo veelzijdig en zo moeilijk als 
de productie en dat is lastig in de hele 
keten – van zand tot klant. Dus begrip en 
enthousiasme voor produceren is nodig. 
Onze consultants slaan een arm om de 
operations manager en zeggen ‘we gaan 
er samen wat aan doen’. We hebben een 
visie hoe je ervoor kunt zorgen dat het 
beter gaat en dat doen we door verliezen 
te verminderen. Door te schetsen hoe de 
toekomst er uit zou kunnen zien en hoe we 
daarbij kunnen helpen, wakkeren we het 
vlammetje aan. Wij zijn praktijkmensen, 
weten wat het is om productiedirecteur te 
zijn en spreken de taal van de dagelijkse 
operatie, dat voelen klanten.”

Meer weten? BlomConsultancy.nl

Wij zijn 
praktijkmensen, 

dat voelen 
klanten
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De Shingo filosofie
In 2018 zetten we de eerste voetstapjes binnen de wereld van de Shingo filosofie. Martin 

en ik hadden in verschillende omgevingen al ervaring opgedaan met het gedachtegoed 

en de praktijk. Daadwerkelijk eigenaar worden van de filosofie, door ons aan te sluiten bij 

het Shingo Instituut en Affiliate (partner) te worden is wel even andere koek.

We doen ervaring op in Japan, door het 
model live in de praktijk te zien en te 
praten met de grondleggers: de zoon van 
Shigeo Shingo en Ken Snyder CEO van het 
Shingo instituut.
De filosofie wordt helder en we zijn erg 
enthousiast. Het sluit namelijk naadloos 
aan bij onze Monozukuri filosofie. Daar 
waar Monozukuri een visie is, geeft Shingo 
naast de ‘waarom’vraag, antwoord op 
de ‘wat’vraag om te komen tot een echte 
duurzame verbeterorganisatie.

Het introduceren van de filosofie in 
Nederland bij onze klantenkring, vergt 
de nodige tijd en aandacht. We besluiten 
‘Op weg naar huis, awareness sessies’ te 
organiseren, om Nederland warm te laten 
draaien voor het echte antwoord op de 
vraag ‘hoe krijg ik de mensen mee’ en ‘hoe 
wordt continu verbeteren duurzaam en 
zakt het niet weg’?

Workshop
In maart 2022 is het zover: de eerste 
workshop ‘Shingo Discover Excellence’ 
vindt plaats bij GNT International. 
Een geweldig mooie ervaring voor het 
gastbedrijf en voor de deelnemers van 
andere klanten. Op laatste dag van de 
workshop ontvangen cursisten het 
certificaat. Een mooie eerste stap om 
mensen echt mee te nemen in de reis 
naar duurzaam continu verbeteren. 
Een verdieping, waardoor ze nooit meer 
hetzelfde naar continu verbeteren kunnen 
kijken! Bedrijven die echt World Class 
Manufacturing willen gaan doorleven en 
verduurzamen, beginnen bij het waarom, 
de principes en het gedrag. 

Alfred Plagge

“Blom Consultancy is an extraordinarily good match for the Shingo Institute, 

because the Japanese concept of Monozukuri, which Blom Consultancy 

has been teaching for many years, aligns so closely to the Shingo Guiding 

Principles. We’re excited to work with them.”

Ken Snyder, Shingo Institute Executive Director
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De opwarming zorgt voor grote veranderingen in de hele 
wereld. Weersextremen nemen toe en de zeespiegel stijgt. 
Noord- en Zuid-Europa warmen beide sterk op, maar het 
noorden van Europa wordt natter en het zuiden juist droger. 
De stijging van de zeespiegel hangt voor een groot deel 
af van de ijskap op Antarctica: als die snel smelt, kan de 
stijging bij Nederland oplopen tot wel vijf meter. De winters 
in Nederland worden natter en de zomerneerslag wordt 
grilliger. Nederland zal vaker te maken krijgen met droogte 
en extreme neerslag.

Drastische maatregelen nodig
Alleen met drastische en grootschalige maatregelen, 
kunnen we de temperatuurstijging beperken tot ruim onder 
de 2 graden. Als we snel en drastisch de uitstoot verlagen, 
kan dat binnen enkele jaren een meetbaar effect op de 
atmosfeer en luchtkwaliteit hebben. Volgens het IPCC-
rapport moet deze voor 2030 gehalveerd zijn en voor 2050 
nul zijn.

In 2050 alleen schone energie
Voor auto’s, voedsel en kleding verwerkt de basisindustrie 
veel grondstoffen voor onderdelen (halffabrikaten). Die zijn 
nodig om producten te maken. Bijvoorbeeld staalplaten 
voor auto’s, meel voor brood en vezels van gerecyclede 
petflessen voor fleecetruien. Hierbij wordt veel CO2 
uitgestoten. Dat betekent dat de industrie een transitie moet 
doormaken. In het Klimaatakkoord staat dat er 95% minder 
CO2-uitstoot moet zijn in 2050 ten opzichte van 1990. 

Koploper in duurzame industrie
Nederland wil koploper duurzame industrie wereldwijd 
worden en wil een goede vestigingsplaats zijn voor 
Nederlandse en internationale bedrijven. Nederland wil 
het knooppunt (hub) worden voor duurzame energie, 
bijvoorbeeld voor waterstof. Daarom gaat het kabinet 
investeren in duurzame productieprocessen, zodat 
Nederlandse bedrijven sneller hun klimaatafspraken 
nakomen. Op die manier kan de industrie in Nederland de 
meest CO2-efficiënte bedrijfstak in Europa worden. 
Door nieuwe technieken te ontwikkelen en kennis te delen, 
levert dat veel banen op. De industrie wordt dan ook 
aantrekkelijk voor (internationale) investeerders.

Circulair
De bedoeling is, dat in 2050 de industrie circulair is en 
vrijwel geen broeikasgas meer uitstoot. De fabrieken draaien 
dan op duurzame elektriciteit uit zon en wind of energie uit 
aardwarmte, waterstof en biogas. De grondstoffen komen 
uit biomassa, reststromen en -gassen. De restwarmte 
gebruikt de industrie zelf of levert die aan de tuinbouw, 
gebouwen en/of woningen. De industrie is dan naast 
gebruiker van energie ook producent en buffer van energie.

Concrete aanpak
Door stapsgewijze doorontwikkeling van de industriële 
waardeketen, kunnen we niet alleen zorgen voor 
vermindering van de uitstoot van CO2 in 2030, maar ook 
klimaatneutraal worden richting 2050. Voor ons als Blom 

Bent u klaar voor 2030?
De opwarming van de aarde is nu overal op aarde merkbaar. Volgens het IPCC-rapport 

van de VN in 2021 bereiken we al over ongeveer tien jaar de grens van 1,5 graad 

wereldwijde temperatuurstijging. De oorzaak is de uitstoot van broeikasgassen. Die moet 

daarom drastisch omlaag. Wat betekent dit voor de industrie in Nederland? 

Martin Arends
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consultants is daarbij de Monozokuri filosofie ‘Continu 
verbeteren van productiebedrijven’ en ‘Doen met aandacht’ 
de basis. Concrete stappen die wij kunnen begeleiden zijn:
• Doelen integraal afstemmen en behalen. Door samen 

een gedragen verandervisie voor alle lagen in de 
organisatie te formuleren en uit te dragen via policy 
deployment. 

• Reductie van energiegebruik en broeikasgassen vertalen 
naar de dagelijkse realiteit. Door deze onderdeel te 
maken van het dashboard / daily management van 
zowel bedrijfsleiding als de werkvloer.

• Zuiniger en efficiënter produceren. Door grondstof-, 
productie- en energieverliezen te voorkomen via het 
digitaliseren van de product-, grondstof-, energie- en 
broeikasgas-waardestromen.

• Door de hele logistieke keten van zand tot klant te 
optimaliseren.

• Circulair leren produceren. Door het ontwikkelen van 
Cradle to Cradle product- en grondstofbehandeling, 
afvalverwerking en CO2 (her)gebruiken, local for local 
(geen onnodig gesleep met grondstoffen, producten en 
dieren), taggen van grondstoffen en producten.

• Duurzame culturele en sociale verandering in het ‘doen 
met aandacht’ om duurzaamheid integraal onderdeel te 
maken van het gedrag en leiderschap.

• Adviseren over mogelijkheden van subsidiering van het 
duurzaamheidsprogramma.

Kortom, samen met Blom Consultancy kunt u ervoor zorgen 
dat u duurzaam klaar bent voor 2030 én 2050.
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Interview met Mart Lommers 

Hoe Sioux zorgt voor 
leiderschap
Soms zeggen plaatjes meer dan duizend woorden. Dat geldt ook voor de aanpak van 

Sioux Technologies Assembly. Operations Manager Mart Lommers communiceert 

kraakhelder zijn visie met alle medewerkers via de animatievideo ‘Leadership on a 

submarine’ van David Marquet. Hij geeft zijn mensen controle en daarmee creëert hij 

leiders. Hoe werkt dat op de produktievloer?
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Kenneth van Toorn en Alfred Plagge



De kern van verandering zit in autonomie, 
eigenaarschap, samenwerken, verbinding 
en persoonlijk leiderschap. Mart: 
“Operational Excellence gaat om gedrag 
en nog eens om gedrag. Hoe ga je om 
met een organisatie die razendsnel groeit? 
Oké je hebt structuren, tools en systemen 
nodig, maar dat is pas het begin, want hoe 
gaan jij en je collega met elkaar om als het 
spannend wordt en de groei verdubbeld, 
en weer verdubbeld? Als verschillende 
bedrijfsculturen onder één dak moeten 
samenwerken? Er in een korte tijd een 
enorme toename is van het aantal 
collega’s?” 

Leidende principes
Mart vervolgt: “De universele Leidende 
Principes komen in de volgende fase 
van Operational Excellence aan bod. 
Deze zorgen ervoor dat er één gedragen 
gemeenschappelijk taal ontstaat in de 
organisatie.”
Leiderschapsexpert David Marquet brengt 
dit naar voren in zijn boek ‘Turn the Ship 
Around’. Om helderheid te bieden naar 
de medewerkers, is het belangrijk om 
principes te gebruiken als criteria voor 
besluitvorming. Dit zorgt ervoor dat 
de medewerkers in staat zijn zinvolle 
beslissingen te nemen die een bijdrage 
leveren in het team en de organisatie. 
“Principes kunnen abstract zijn, maar dat 
hoeft niet: je moet het even door hebben 
en soms moet je er gewoon in geloven. 
Een voorbeeld is ‘Kwaliteit bij de bron’ met 
andere woorden, je werk in één keer goed 

doen. Wie kan het daar nu niet mee eens 
zijn? Een ander voorbeeld: ‘Respecteer 
ieder individu’ en behandel iedereen zoals 
jezelf graag ook behandeld wilt worden.”

Gedrag is actie
Er zijn veel manieren om gedrag te 
beïnvloeden, hier gaan de medewerkers 
van Sioux Technologies de komende 
tijd stevig mee aan de slag. Persoonlijk 
leiderschap en teamontwikkeling staan 
daarbij centraal.
Maar hoe gaan ze aan de slag met continu 
verbeterprincipes die nodig zijn voor de 
duurzame verandering? Hoe kunnen ze 
zich bewust worden van hun gedrag en 
aanpassen als dat nodig is? 
Mart: “Om dat te kunnen doen, moet 
je eerst weten wat gedrag is. Gedrag 
is actie, het is alles wat mensen doen, 
bewust of onbewust, en dit kan worden 
waargenomen.”  

Een ‘best practice’ om je bewust te worden 
van gedrag is de oefening ‘Go & Observe’:
1. Ga naar de plek waar het gebeurt op 

kantoor en/of de werkvloer. 
2. Observeer gedrag en zie welke actie je 

waarneemt. 
3. Toets dit aan de principes.
4. Geef respectvol feedback.

Observeren en luisteren
Mart: “Observeren van gedrag betekent 
meer dan alleen gaan kijken. Het betekent 
vooral nieuwsgierig zijn, door elke dag te 
oefenen met observeren. Door te kijken, 

te luisteren en goede vragen te stellen. 
Dit stelt de mensen in staat de aandacht 
tot zichzelf te richten en te reflecteren. 
De juiste vragen vergroten uiteindelijk het 
bewustzijn van de nieuwe leiders.”
Bij observeren hoort ook luisteren. Vaak 
wordt dat onderschat en je kunt dit 
oefenen. In zijn boek ‘Harthorend’ geeft 
Harry van de Pol aan: ‘Luisteren is meer 
dan de helft van het werk. De vraag is: 
willen we eigenlijk wel luisteren, kun je nog 
(stil) zijn?’

Intussen experimenteren de medewerkers 
van Sioux Technologies met observeren 
van gedrag en ervaren dat dit in de praktijk 
is lastig is. Jezelf bewust worden van 
gedrag vergt oefening. Go & Observe wordt 
binnen continu verbeteren veel gebruikt 
om de technische verliezen zichtbaar te 
maken, terwijl de werkelijke aanzet tot 
verandering waar te nemen is in het gedrag 
van de mensen.

Je gaat het pas zien als je het 
doorhebt (H.J. Cruijff)
Als je de principes begrijpt, zelf hebt 
doorleeft, de resultaten en het proces er 
naartoe hebt doorvoeld, kun je ze gaan 
voorleven. Dat is het duurzame continu 
verbetergedrag waar we naar op zoek zijn.
Een reis die voor Sioux Technologies 
begon met het maken van kleine stapjes. 
Samen met de support van Blom 
Consultancy ontdekken Mart en zijn 
collega’s, tot welk gedrag de focus op 
leidende principes leidt.
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Sioux Technologies

Een snel groeiend bedrijf in Eindhoven dat a richt op de Smart Industry. 

Sioux fabriceert hoogwaardige producten, ontwikkelt de bijbehorende 

software en bedient snel en slagvaardig de markt.

Anja Bekkers
Doorhalen

Anja Bekkers
Ingevoegde tekst
zich
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Voor een medewerker is het natuurlijk veel leuker om de gezonde jaren 

van zijn leven door te brengen bij een bedrijf waar je trots op kunt zijn. 

De vraag is: hoe bereik je dat? Het antwoord daarop is standaardisatie. 

Saai, zult u misschien denken. Daarom is het belangrijk dat de 

medewerkers zelf actief kunnen meedenken.

Steven Blom

Zo belangrijk is trots
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Monozukuri bestaat in Japan al sinds 
de zeventiende eeuw. ‘Mono’ betekent  
‘ding’ en ‘Zukuri’ betekent ‘het maken’. 
Monozukuri is dus: de kunst van het maken 
van dingen. De basisgedachte achter deze 
filosofie is dat alles altijd beter kan en dat 
er een enorme uitdaging ligt in het bereiken 
van meesterschap. Dit concept wordt in de 
westerse wereld steeds meer omarmd.

Van streven naar kwaliteit naar 
streven naar trots
Zo heeft de automobielfabriek BMW 
zijn streven naar kwaliteit omgebouwd 
tot een streven naar trots. Alles binnen 
de gelederen van BMW is erop gericht 
dat de medewerkers trots kunnen zijn. 
In de eerste plaats trots op het product 
dat perfect ontworpen en gebouwd 
moet zijn. Verder trots op het bedrijf 
en natuurlijk ook op hun prestatie als 
medewerker. Het ontwerpen, bouwen en 
verkopen van een perfect product maakt 

iedereen blij, tot en met de klant, om wie 
het uiteindelijk gaat.

Het is belangrijk om te zorgen dat 
mensen zich veilig voelen. Dit bereik 
je door heldere stelregels hoe we met 
elkaar omgaan, welke richting we opgaan 
en welke standaarden we hanteren. 
Standaardisatie is key.

Als alles gestandaardiseerd is, dan 
is er toch geen spanning meer zult u 
zeggen? Toch is bijna alles in ons leven 
gestandaardiseerd. We staan meestal 
om dezelfde tijd op, eten hetzelfde 
ontbijt, rijden dezelfde weg naar ons 
werk, houden rechts op de weg, wachten 
voor een rood verkeerslicht, enzovoort. 
Daar klagen we niet over. Integendeel, 
want die standaardisatie brengt ons rust 
en stabiliteit, en geeft ons de ruimte voor 
dingen waar we onze vaardigheden en 
onze creativiteit écht bij nodig hebben.

Actief meedenken
Ook in de productie is standaardisatie 
de beste garantie om constant dezelfde 
kwaliteit te kunnen leveren. Alleen vinden 
mensen het meestal niet fijn om in 
een systeem te werken waar ánderen 
voorschrijven hoe die standaardisatie 
eruit moet zien. Daarom is het belangrijk 
dat de medewerkers zelf actief kunnen 
meedenken over de wijze waarop de 
diverse handelingen in de productie het 
beste kunnen worden uitgevoerd en in 
welke volgorde.

SGA
De methode die hiervoor al jarenlang 
het beste blijkt te werken, noemen we 
Small Group Activity (SGA). De Japanse 
productie-ingenieur Kaoro Ishikawa heeft 
een methode bedacht waarmee zo’n 
groep in acht stappen een analyse kan 
maken van de juiste werkmethode. 
Als een bedrijf besluit om een SGA samen 
te stellen, is het belangrijk dat die groep 
hulp krijgt van iemand die de problematiek 
begrijpt. De doelstelling die de groep 
meekrijgt moet niet te ingewikkeld zijn en 
de leden moeten de ruimte krijgen om, 
naast hun dagelijkse werkzaamheden, tijd 
aan de SGA te besteden.
Een SGA kan meestal binnen twee 
maanden afgerond worden en daarna 
kan een eindpresentatie worden 
gegeven. Het is belangrijk dat de directie 
bij zo’n presentatie aanwezig is, zodat de 
medewerkers zich gewaardeerd voelen 
voor hun inzet en trots kunnen zijn op 
het resultaat.

De juiste mentaliteit
Hoe belangrijk trots voor medewerkers 
is, blijkt nog eens uit het volgende 
voorbeeld. Bij een bedrijf dat hightech 
machines maakt, ontwierpen de 
medewerkers zelf een certificaat met de 
woorden: ‘Onderstaande medewerkers 
hebben met trots dit product voor u 
vervaardigd en garanderen de kwaliteit!” 
Dit certificaat gaat met de machine 
mee naar de klant en ondertekenen 
ze hoogstpersoonlijk. Dat is de juiste 
Monozukuri mentaliteit!
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Leren luisteren
Ron Deelen: “Ik was 27 jaar, net begonnen 
bij Nedschroef, gaf leiding aan 180 
mensen en Steven Blom kwam langs. 
Hij hield mij een spiegel voor en bleek 
een echte coach. Zo zei hij bijvoorbeeld: 
‘Die ploegbaas kwam binnen en jij begon 
meteen je mening te spuien.’ 
Ik reageerde verbaasd: daar was ik toch 
voor aangenomen? Ik wist toch hoe het 
opgelost kon worden? Tja, als je van 
de universiteit komt, denk je dat je de 
wijsheid met lepels hebt gegeten. ‘Nou,’ 

zei Steven dan, ‘het kan ook anders. 
Je kunt ook vragen ‘Wat is je probleem?’ 
En daarna vraag je: ‘Piet, wat stel je zelf 
voor?’ Vervolgens voeg je er nog aan 
toe, wat jij belangrijk vindt. Dan krijgt 

je medewerker het gevoel dat er naar 
hem geluisterd wordt, hij met ideeën 
kan komen en bovendien nog een extra 
verbetermogelijkheid meekrijgt.’ Dat klopt 

Je bent zo goed als de mensen om je heen, 
dat creëer je zelf

Interview met Ron Deelen

“Ik heb 
van Blom 
meer geleerd 
dan op de 
universiteit”
Na zijn loopbaan bij Fuji, startte Steven Blom 30 jaar 

geleden als consultant. Nedschroef in Helmond is zijn 

eerste klant. Ron Deelen (56) vertelt hoe bepalend 

deze samenwerking is geweest in zijn ontwikkeling van 

‘universitair kereltje’ tot ‘macher’. “Een overall aan en 

meewerken. Niet een uurtje, maar dagen. Als ik het begrijp, 

weet ik wat ik kan vragen van mensen.” 

Anja Bekkers
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helemaal: als je het zo doet, dan krijg je 
buy in van je mensen.”

Kritisch kijken
“De echte meerwaarde van Steven was 
zijn senioriteit: kritisch meekijken in het 
proces, met een arm om m’n schouder. 
Waar ligt nou het probleem en hoe zou 
ik dat kunnen aangaan? Wat heeft een 
persoon nodig om succesvol te zijn? 
Zo kunnen we na al die jaren nog steeds 
lachen om onze weddenschap over waste. 
Afgekeurde bouten liepen via een band 
naar een afvalbak. Ik schatte dat daar nog 
25% goede producten in zouden zitten en 
Steven zei: ‘Minstens de helft.’ Toen heb ik 
de conciërge een hele week laten sorteren 
en Steven had gelijk. Van schrot naar 
toegevoegde waarde. Dat was zo mooi 
aan onze samenwerking: hij gaf dingen 
aan, ik pakte ze op. ‘Zie je wel’, zei hij dan.”

Beslissingen nemen
“Natuurlijk waren er ook grenzen, een 
consultant heeft z’n plaats. Ik zei dan: 
Steven, je mag me alles zeggen, maar 
uiteindelijk beslis ik wat er gebeurt. 
Ik moet me immers verantwoorden aan 
mijn baas. Daar moest hij aan wennen: bij 
Fuji was hij jarenlang productiedirecteur, 
nu moest hij een klant zien te overtuigen, 
zonder zelf de beslissing te nemen.”
Zo gingen ze aan de slag met Small Group 
Activity, kwaliteitscirkels met groepjes 
mensen. Ron: “De eerste dag mochten 
ze aangeven wat er aan de machine 
verbeterd kon worden. Dat voerden we 
door en dan waren ze meteen positief. 
Ze wisten: er wordt naar mij geluisterd, 
ik mag ook wat zeggen. Deze manier 
van werken gaf mij vleugels. En ik besef 
nu, dat ik toen Steven ook wind heb 
gegeven onder zijn vleugels. Het gevoel 
van: we kunnen wat betekenen voor de 
maakindustrie!”

Beloven en doen
Via Nedschroef kwam Ron Deelen in 
Duitsland terecht, waar het werk- en 
leefklimaat hem goed beviel. “Mijn 
leidinggevende zei: je bent een echte 
macher, als jij wat belooft, dan doe je het 
ook. Nu ga je ons helpen onze problemen 
in Duitsland op te lossen.” 

Daar heeft Ron de grootste 
werkmaatschappij van de groep geleid en 
heeft hij er met zijn team voor gezorgd, dat 
de omzet steeg van 23 naar 100 miljoen 
Euro. Verder gingen ze van 3 miljoen 
verlies naar 10 miljoen winst. Hoe pakte hij 
dat aan? 
“Ik trok eerst een overall aan, ging de 
werkvloer op. Dan weet je wat je kunt 
verlangen van de mensen, omdat je 
de machines kunt bedienen. Niet een 
uurtje, maar dagen. Dan ga ik dingen 
begrijpen en weet ik wat ik kan vragen 
van de mensen. Kijk op de foto: dat 

koorballetje was ik. Maar wat ze je niet 
leren op de universiteit is het respect wat 
je krijgt, als je meewerkt met de mensen. 
Als je kwaliteit wilt leveren, zul je moeten 
zorgen voor de acceptatie van mensen. 
Je kunt hele goede ideeën hebben hoe 
het beter moet, maar als de acceptatie 
nul is, dan verandert er niets. Ik heb ook 
afgeleerd om mensen de schuld te geven. 
Als eindverantwoordelijke neem ik meteen 
de schuld op me, dan hebben we dat 
gehad. En kunnen we aan de oplossing 
werken.”

Feiten en cijfers
Via de Small Group Activity ging 
hij luisteren naar de mensen op 
de werkvloer. En stap voor stap 
introduceerde hij indicatoren en een 
Balanced Score Card. “Want als je mij 
wilt overtuigen, kom dan met feiten 
en cijfers. Als je dat niet doet, blijf ik 
allemaal domme vragen stellen, omdat 
ik het niet begrijp. Dat is niet altijd 
gemakkelijk voor mensen, omdat ze 
op gevoel zitten. Uiteindelijk moeten 
ze gaan snappen dat je dingen moet 
meten, dat je kengetallen nodig hebt. 

Dan kun je stappen nemen en dingen 
veranderen, verbetertrajecten inzetten. 
Ook in verkoop: hoeveel offertes gaan 
eruit en hoeveel worden er order? Ofwel 
de hit rate, aha, dan heb je een kengetal. 
Daar kun je wat mee! Wat is de omzet en 
wat is de winst? Je gaat er samen over 
praten, dan hoor je vanzelf wat er kan 
verbeteren. Natuurlijk kent een verkoper 
zijn klanten het beste, maar van belang 
is ook dat hij een doel heeft.”

Als je mij wilt overtuigen, 
kom dan met feiten en cijfers

Links: Ron Deelen (1992)
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Blijf voor op je concurrenten
De basis van Lean is OEE (Overall 
Equipment Effectiveness). 
Ron: “Dat krijg je op de universiteit niet 
mee, echt een gemiste kans. Dus als je 
werkprocessen meet, ga je een set van 
kengetallen vaststellen. Bijvoorbeeld: 
je gaat je focussen op 10 indicatoren. 
We werken met een stoplichtsysteem en 
als alle indicatoren op groen staan, mag 
je je gaan richten op de hobbyprojecten. 
Dat gebeurt natuurlijk nooit, want we 
willen niet dat mensen daar tijd in steken. 

Uiteindelijk vinden ze dat fijn, omdat 
ze weten welke bijdrage van hen wordt 
verwacht en onmiddellijk zien of ze 
bijdragen aan een goed resultaat.” 
Verder stelt hij: “Denk niet te gauw dat je 
er bent, want stil staan is achteruitgang. 
In Europa zijn we gewend om met grafieken 
te werken, waarbij de vooruitgang wordt 
getoond: de lijn gaat omhoog. Steven 
zei: als je die grafiek nu eens kantelt, wat 
zie je dan? Dan zie je de waste die we 
nog hebben. Het gaat dus niet om: hoe 
goed ben ik al? Maar om: wat kan ik nog 
verbeteren? Het helpt, als je dingen niet als 
een probleem ziet, maar als een uitdaging 
en ermee aan de slag gaat. Om resultaat 
te krijgen, moet je zowel een Balanced 
Score Card hebben op directieniveau, als 
de vertaalslag maken naar de afdeling. 
Dan blijf je voor op je concurrenten en 
heb je toegevoegde waarde voor je klant. 
De eerste twee tot drie jaar merk je het 
misschien niet, maar als je een inhaalslag 

moet maken, ben je zes - zeven jaar verder. 
Je moet het willen zien!”

Eindverantwoordelijk
“Uiteindelijk heb ik veel van Steven geleerd 
en ik denk dat hij ook veel geleerd heeft 
in die beginfase. Ik was zo’n beetje zijn 
leerling, hij was mijn leermeester dertig 
jaar geleden. Pas vijftien jaar later vertelde 
hij mij dat ik de eerste klant was. ’t Leek 
alsof ie al jaren bezig was. 
Zelf heb ik tussen twee banen in ook wel 

eens een consultancy klus gedaan, ik 
wilde dat gewoon een keer meemaken. 
Ik ging al snel op de stoel van de klant 
zitten, net als Steven destijds. Want je 
wilt leveren en dat de klant terugkomt. 
Ik kwam er toen achter, dat het mij 
als persoon veel beter bevalt om de 
eindverantwoordelijkheid te hebben. Niet 
langs de zijlijn roepen: een beetje naar 
links, een beetje naar rechts.”

Vollediger mens
Van Duitsland verhuisde Ron Deelen 
naar de UK, werd CEO van British Steel. 

Gaf leiding aan 4.000 medewerkers, met 
een omzet van 1,8 miljard Euro. Daarbij 
hoorde veel overleg met de overheid, de 
banken en een nieuwe Chinese eigenaar. 
Netwerken, lobbyen, meer een politieke 
rol. Hij spreekt zes talen, dat helpt ook. 
Na vier jaar besloot hij om terug te keren 
naar Nederland. “Dat miljarden niveau 
heb ik nu meegemaakt, goed afgerond en 
ik besloot om te kiezen voor de mensen, 

de processen en het ondernemerschap. 
Want daar krijg ik energie van. Het is 
MGG geworden in Tegelen, een bedrijf 
met 1.600 medewerkers en een omzet 
van 225 miljoen Euro. Als ik hier een 
besluit neem, heb ik over een week 
resultaat in plaats van over een jaar. 
Dat geeft veel voldoening. Je bent zo 
goed als de mensen om je heen, dat 
creëer je zelf. Door de jaren heen heb 
ik enorm veel geleerd en ben ik een 
vollediger mens geworden. Afgeronder, 
de scherpe kanten gaan ervan af. Ik ben 
een authentieke baas en heb begrip: dat 
waarderen mensen.

Ik krijg energie van de mensen, de 
processen en het ondernemerschap



1 Hoe is het om zo jong al 
consultant te zijn?

Thomas  (26 jaar): “Hartstikke leuk: ik 
leer veel door bij verschillende bedrijven 
binnen te kijken, te ervaren hoe de 
productieprocessen lopen en m’n 
collega’s in actie te zien. Tegelijkertijd is 
het soms ook wel een uitdaging, om als 
schoolverlater mensen die al heel lang 
in een bedrijf werken te adviseren hoe ze 
zaken het beste kunnen aanpakken.”

2 Hoe neem je de klant mee? 
Thomas: “Ik begin het gesprek 

meestal luchtig en maak persoonlijk 
kennis. Dan ontstaat er verbinding, en 
buig ik het gesprek langzaam om naar de 
inhoud. Ik neem hem of haar mee in de 
hoofdlijnen van de aanpak. Wanneer ze 
daar inhoudelijk meer over willen weten, 
vraag ik een collega om te ondersteunen. 
Voor mij is het belangrijk om de klant te 
leren begrijpen, wat zijn de behoeftes, 
hoe zie je dat voor je? De kunst van 
consultancy is het stellen van vragen, 
zodanig dat de klant zelf tot inzicht komt.”

3 Hoe is het om met jou te 
werken?

Thomas: “Als persoon heb ik veel ‘do-
power’. Ik vind het leuk om samen na te 
denken over een plan. Het daar goed over 
te hebben, zodat we het er allemaal over 
eens zijn en we het vooral samen gaan 
doen. Aan de voorkant goed uitdenken en 
vervolgens werkelijk uitvoeren. Zo richt ik 
bijvoorbeeld Daily Management borden 
in. Het proces faciliteren, zodat we op 
schema blijven en schouders eronder, 
zodat het niet inzakt.” 

4 Hoe is het werk voor jou 
persoonlijk?

Thomas: “Het is een uitdaging om mensen 
mee te nemen in verandering. Soms zijn 
ze nog niet voldoende op de hoogte van 
de verbeterplannen en weten ze niet 
‘Waarom dan?’ en ‘Waar werken we naar 
toe?’ Dan is het belangrijk om daar eerst 
bij stil te staan. Verder plannen we vaak 
een week vooruit, en intussen verandert er 
bij de klant zoveel, dat dingen wel of niet 
af zijn, of afspraken verschoven. Dus dan 
heb ik me voorbereid - hoe ik het ga ik 
aanvliegen, wat het doel is wat we willen 
we bereiken - en dan loopt alles anders. 
Dat vergt aanpassingsvermogen.”

5 Jij bent een goede  
ambassadeur zeg! 
Nog ambities?

Thomas: “Een bedrijf zo kunnen helpen 
dat het echt World Class wordt, het 
hoogst haalbare als het gaat om continu 
verbeteren. Vaak helpen we organisaties 
om een bepaalde basis van continu 
verbeteren te creëren en dat vast te 
houden. Het lijkt me ook heel gaaf om 
bedrijven die al een hoog niveau van 
continu verbeteren hebben nog verder 
door te ontwikkelen tot World Class. 
Met management dat weet waar het naar 
toe wil in de toekomst met het bedrijf en 
ruimte geeft voor oplossingsgerichtheid 
op de werkvloer, waar mensen de 
autonomie hebben om zelf te beslissen.”
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“Met een collega op pad, observeren in de praktijk, steeds weer open 

vragen stellen, uit het oordeel wegblijven. Daar begint het mee. Daarna zelf 

experimenteren: wat past het beste bij mij?” Thomas vertelt hoe hij zijn eigen 

stijl ontwikkelt als consultant en zorgt dat hij dicht bij zichzelf blijft.

“Ik heb veel do-power”
5 vragen aan Thomas Arts

Anja Bekkers

Ik vind het leuk om samen na te denken 
en vooral: het samen te gaan doen!



18   |   World Class Update   |   Blom Consultancy

Hoe krijg ik de startup 
mentaliteit weer terug 
in mijn bedrijf? 
Bij de startup van een bedrijf is iedereen razend enthousiast, werkt hard en is geen 

moeite te veel. Dit, terwijl er veel onduidelijkheid is waar ze met zijn allen heen gaan, 

of ze zullen overleven en of ze geld genoeg hebben om de plannen uit te voeren. Als het 

bedrijf groeit en er geld binnenkomt, gebeurt er vaak iets waar we kennelijk geen grip 

op hebben. Er doemt wrevel op. Waarom gebeurt dit?

Steven Blom
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Motivatie zakt weg
Sommigen gaan zich afvragen of iedereen 
wel op gelijke voet betaald wordt. 
Anderen gaan machtspelletjes spelen. 
Weer anderen worden onzeker over wat 
van hen wordt verwacht en welk gedrag 
gewenst is. Er wordt gemopperd dat het 
management niet de juiste aanpak heeft 
en mensen gaan elkaar de schuld geven 
als dingen niet lopen zoals men had 
afgesproken of gedacht.
Waarom gebeurt dit? Waarom zakt de 
motivatie van de medewerkers weg als de 
processen stabieler worden en het bedrijf 
in steviger vaarwater raakt? Dat is moeilijk 
te zeggen. Misschien doordat grotere 
organisaties vaak onpersoonlijker worden, 
waardoor de medewerkers zich niet meer 
gehoord of gezien voelen? Een belangrijker 
vraag is: wat is eraan te doen?

Wat is eraan te doen?
Hoe kunnen we ervoor zorgen dat die 
startup mentaliteit weer terugkomt?
Daarvoor moet in ieder geval aan een 
aantal basisvoorwaarden worden voldaan:

1. De doelstellingen van het bedrijf 
moeten helder zijn.

2. De doelstellingen moeten in 
visualisaties, grafieken en 
beeldschermen overal in het bedrijf 
zichtbaar zijn.

3. Via Daily Management moeten alle 
medewerkers actief betrokken worden 
bij het realiseren van de doelen en 
kunnen zien wat de status op dat 
moment is.

4. Het management moet zich 
regelmatig op de werkvloer vertonen, 
dit werkt zeer inspirerend.

5. Negatieve opmerkingen hebben nog 
nooit een mens gemotiveerd, dus als er 
succes is geboekt, ga dat samen vieren 
en dan óp naar de volgende doelstelling.

Zo kunnen we van samenwerken weer een 
spannende wedstrijd maken, zonder in te 
groot fanatisme te geraken.

Genieten van problemen
Het is ook de kunst om van problemen te 
genieten in plaats van erover te mopperen. 
Dat vond mijn Japanse collega Sata ook.
Als er problemen zijn, ga nooit op zoek 
naar de schuldige. Betrek je mensen 
erbij, maak samen met hen een Ishikawa 
diagram en ga zo na welke factoren 
hebben meegewerkt aan het ontstaan 
van deze fout. Is de fout structureel, 
richt dan een Small Group Activity (SGA) 
op: niets is leuker dan samen met een 
team een probleem op te lossen, waar 
men al een tijd mee worstelt. Deel het 
probleem op in kleinere problemen, 

zodat de oplossing binnen redelijke 
tijd kan worden gevonden. Door het 
team de oplossing te laten presenteren 
aan alle belanghebbenden zul je groot 
enthousiasme genereren. Uiteraard is 
het management bij deze presentatie 
aanwezig!

Continu verbeteren
Wie het enthousiasme van de startup fase 
in zijn bedrijf levend wil houden, moet 
Continuous Improvement invoeren. Steeds 
streven naar verbetering en daar zoveel 
mogelijk medewerkers bij betrekken – 
met SGA en Daily Management als dé 
geheime wapens. Hier past een leider bij 
die deze systemen begrijpt en zijn mensen 
weet te enthousiasmeren. Het gevolg 
zal zijn dat er een perfecte synthese  
ontstaat van de Product Waarde Stroom 
en de Medewerker Waarde stroom 
(zie afbeelding).

Production without problems is no production, 
this means we have a lot of production here

Japanse collega Sata

Monozukuri 
Leiderschap

Product 
Waarde Stroom

Medewerker
Waarde Stroom

Verbinding door 
samen continu 

te verbeteren
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Op tijd en in één keer goed

Allnex uit Bergen op Zoom is een toonaangevende fabrikant en distributeur van hoogwaardige 

coatings en harsen. Denk hierbij aan lakken voor de automobielindustrie en verf voor de bouwsector. 

De grondstoffen doorlopen een chemisch proces in de fabriek. Dit gebeurt in maar liefst 16 

reactoren. Hoe helpt Blom Consultancy de productieketen op het juiste niveau te houden?

Een puzzel van 16 reactoren in de cockpit bij Allnex

Bram van ’t Hoff en Alfred Plagge
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Samen werken
Erik Meijer, Site Leader Allnex Bergen op 
Zoom: “De productiesite van Allnex is 
groot. Mensen werken op verschillende 
locaties op het terrein en in kantoren en 
we hebben elkaar nodig om dagelijkse 
werkzaamheden af te stemmen. Als de 
vraag naar onze producten afneemt, is 
dat geen probleem. Maar als de vraag 
toeneemt, kunnen er kwaliteits- en 
leveringsproblemen ontstaan. Samen met 
Blom Consultancy staan we stil bij: hoe 
kan Allnex in tijden van op-en afschalen 
betrouwbaar, flexibel en ‘in control’ 
blijven?” Bram van ’t Hoff: “We ontdekken 
dat samenwerken en elkaar opzoeken hier 
niet altijd een gegeven is en er regelmatig 
afstemmingsproblemen optreden. Daarom 
gaan we niet alleen aan de slag met het 
verbeteren van de werkprocessen, maar 
zorgen we er ook voor dat medewerkers 

inzien dat zijzelf een belangrijke 
succesfactor zijn, als het gaat om samen 
werken aan goede resultaten.”

Bottleneck management
“We introduceren ‘Bottleneck 
management’. Het ontbreekt in onze 
ogen namelijk aan het samen dagelijks 
sturen op de nabije toekomst. Met behulp 
van deze methode kunnen we de 
gelijktijdigheid van de 16 reactoren beter 
beheersen en de capaciteit van de 
mensen en middelen beter inzetten om 
doorstroomproblemen in de reactoren te 
vermijden. Kortom: we passen bottleneck 
management toe in de dagelijkse 
praktijk. Hiermee krijgt Allnex weer grip 
op wachttijden en onderlinge verbanden 
tussen de reactoren.”

Nieuwe werkplek voor coördinatie
Er ontstaat behoefte aan een nieuwe 
werkplek. Een plek waar alles centraal 
geregeld kan worden. Deze plek wordt de 
‘cockpit’ genoemd. Een plek waar iedereen 
elke dag, of op bepaalde momenten van 
de dag, samenkomt om de toekomst 
‘puzzel’ te leggen en te zorgen voor een 
optimaal eindresultaat. Bottlenecks, maar 

ook onbewuste processen komen aan 
het licht en worden tijdig en structureel 
verholpen. 

Voor veel mensen is het even wennen. 
De één stapt wat eerder in dan de ander. 
Ondertussen ontstaat er bij Allnex een fijne 
en frisse werkomgeving, waar naast ‘
Daily Management, de gehele flow van de 
productiesite dagelijks wordt gemanaged. 
Een prachtig resultaat!

Onderling vertrouwen
Maar echt duurzaam veranderen en dus 
borgen en verder bouwen, heeft nog een 
extra impuls nodig. Standaarden, zoals 
instructies en recepten, blijken al gauw het 
grootste verbeterpunt. Ook hier hebben we 
de oplossing gezocht in de samenwerking 
met elkaar. Erik Meijer: “Na twee jaar 
ups en downs, maar met name met 
veel plezier samen te werken met Blom 
Consultancy, zijn de resultaten inmiddels 
uitstekend. De grootste besparing is het 
verlagen van de out of spec. De grootste 
zachte besparing is vooral het verbeterde 
onderlinge vertrouwen, wat een betere 
samenwerking oplevert binnen ons 
bedrijf.”

Vlnr. Peter Leydekkers, Steven 
Blom, Alfred Plagge en 

René van Popering.
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De uitvoering van een goede visie vergt 
allerlei technische en organisatorische 
vaardigheden. Als die niet of onvoldoende 
onder het personeel te vinden zijn, dan 
ontstaat er ongerustheid en is het risico 
van mislukking groot.

Het gevaar van mislukking
Niet zelden hebben organisaties een 
mooie visie, zijn ze gemotiveerd en hebben 
ze zelfs de vaardigheden in huis, maar 
ontbreken de benodigde middelen. Dit leidt 
tot frustratie en vergroot – wederom – het 
gevaar van mislukking. Als de visie en het 
doel duidelijk zijn, het commitment groot 
is, er voldoende vaardigheden en middelen 
beschikbaar zijn, wordt het zaak om een 
goed actieplan te maken. Zonder zo’n plan 
loop je een enorm risico dat de visie niet 
tot realisatie komt.

Enthousiast
Onderzoek heeft uitgewezen dat ongeveer 
twintig procent van de mensen het 
gewoon leuk vindt om iets nieuws te 
proberen. Nog eens twintig procent is 

nieuwsgierig naar de gevolgen van de 
verandering maar moet eerst worden 
overtuigd door de feiten. Zij zijn de 
remmers. En dan is er ook nog een 

grote groep mensen die de voorgestelde 
verandering best wel wil accepteren als 
het management daar volledig achter 
staat. Die laatste groep noem ik de KWW-
ers (Kijken Wat het Wordt).

Aandacht voor de remmers
Vaak hebben we de neiging om aan 
het begin van een veranderingsproces 
vooral aandacht te schenken aan de 

Succes heeft vele vaders, 
maar mislukking is een wees!

Veranderen 
doe je met 
enthousiastelingen
Wat heb je nodig om in je organisatie verandering teweeg te brengen? 

Dat begint natuurlijk met een visie en een doel. Als die ontbreken, creëer 

je verwarring onder de medewerkers. Je hebt bovendien commitment 

van je mensen nodig om de visie uit te voeren. Als dat er niet is, loop 

je grote kans dat je op onwil stuit. Dan zijn we er nog niet. 

Steven Blom
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remmers in onze organisatie. Maar 
dat is niet erg zinvol. De beste aanpak 
is om juist aan de slag te gaan met de 
mensen die enthousiast zijn. Als het 
veranderingsproject dan een succes wordt, 
gaan ook de KWW-ers vanzelf meedoen.
De kans bestaat dat – zelfs als het 
project een succes is – er nog ‘remmers’ 
overblijven die problemen met de 
verandering houden. In dat geval is het 
goed naar hen te luisteren en na te gaan 

of er nog iets aan de nieuwe manier 
van werken kan worden verbeterd. 
Maar doe dat pas nadat de verandering 
daadwerkelijk is doorgevoerd en niet aan 
het begin van het project.

Maak het persoonlijk en verkoop 
de verandering
Het is de kunst is om te zorgen dat de 
medewerkers een succesvolle verandering 
gaan ervaren als iets waar zij persoonlijk 

aan hebben bijgedragen. Zoals de 
Amerikaanse president John F. Kennedy 
zei: ‘Succes heeft vele vaders, maar 
mislukking is een wees!’.
Wees zelf enthousiast, verkoop de 
verandering en help je mensen om 
haar te implementeren. Dan kweek je 
meer gemotiveerde medewerkers en 
enthousiaste mensen zorgen voor een 
betere kwaliteit, beter resultaat en meer 
overlevingskracht.

20%
Remmers

60%
Kijken wat het wordt

20%
Enthousiast
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Uitdaging Sanquin Plasma Products: 

Snel en tijdig leveren van 
medicijnen met antistoffen

De farmacie omgeving stelt hoge eisen aan 

verslaglegging tijdens en na de productie. 

Begrijpelijk, maar dat leidt tot lange en 

onbetrouwbare levertijden. Daarom vraagt Sanquin 

Plasma Products aan Blom Consultancy om de 

kwaliteit van het productieproces te verhogen en 

de doorlooptijd drastisch te verkorten. Binnen 

driekwart jaar reduceerden ze de doorlooptijd met 

50%, waardoor de productiecapaciteit verdubbelde.

Alfred Plagge
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Aan urgentie geen gebrek
Sanquin wordt ook wel de ‘bloedbank’ 
genoemd. Door het doneren van plasma, 
is het mogelijk om medicijnen te maken 
voor mensen met afweerstoornissen. 
Ook wordt het gebruikt bij ernstige 
bloedingen. Plasma met antistoffen tegen 
Covid-19 wordt vanzelfsprekend met hoge 
urgentie verwerkt tot medicijn.
Otto Jurrius, Vice President Drug 
Substance: “Onze focus lag eerst op één 
waardestroom, als voorbeeld voor de 
rest van de organisatie. Het Management 
Team gaf volledige support en heeft een 
interdisciplinair Operational Excellence 
team (OpEx) vrijgemaakt, bestaande uit 
onze eigen medewerkers in samenwerking 
met Blom Consultancy. Dat team zou 
als kennisdrager van de toekomst 
gaan fungeren. De focus lag op de 
transformatie van de waardenstromen. 
Binnen driekwart jaar reduceerden we de 
doorlooptijd van deze waardenstroom 
met 50%, waardoor de productiecapaciteit 
verdubbelde.”

Procesgericht werken in een bedrijf 
met veel afdelingen
Wat hebben jullie gedaan om dit mogelijk 
te maken? Otto Jurrius: “We hebben 
alle afdelingen betrokken om de huidige 
waardestroom (as is) en de toekomstige 
(to be) op te stellen. Het OpEx team 
leerde doorvragen, zodat er geen stap 
werd overgeslagen. Otto: “We volgen nu 
dagelijks alle stappen op een vijf meter 
lang procesbord. Dat doen we met 
vertegenwoordigers van alle afdelingen, 
die snel handelen als er een probleem 
dreigt. Een camera zorgt ervoor, dat 
iedereen de dagelijkse stand-up (ook) op 
afstand kan bijwonen.”
Alfred Plagge: “De echte oplossing zit 
in een kanteling van de functiegerichte 
silo’s naar een volledige focus op de 
productgerichte waardenstromen. 
Door de dagelijkse stand-ups ontstaat 
vanzelf meer eigenaarschap voor het 
(deel)proces. Niet meer de eigen silo, 
inmiddels een herkenbaar woord in de 
organisatie, maar het primaire proces 
wordt leidend. Met veel liefde en passie 

worden verbeteringen voorgesteld en 
ingevoerd om het proces te versnellen. 
Een eerder gevolgd cultuurtraject heeft 
de weg gebaand om medewerkers meer 
verantwoordelijkheid te geven en open te 
staan voor feedback.”

Uitstekende resultaten met een 
doorlopend beter resultaat
Otto Jurrius:  In het voorjaar van 2020 zijn 
we gestart met de nieuwe werkwijze bij 
één waardenstroom. De maanden daarna 
zijn we gaan leren: elkaar leren begrijpen 
en niet de ‘wie’ vraag stellen, maar de 
‘hoe’ vraag. Ook gingen we de discipline 
ontwikkelen om een dagelijkse stand-up 
meeting te houden. We legden afspraken 
vast op een accountability bord, zodat we 
de resultaten van onze acties de volgende 
dag konden behandelen. Mensen van onze 
verkoopafdeling kwamen er regelmatig 
bij staan met de vraag: ‘Wanneer bereiken 
jullie de nieuwe doelstelling qua levertijd?’ 
Ze konden niet geloven, dat het door de 
nieuwe manier van werken zou lukken. 
Gedurende de zomer hebben we de eerste 
duidelijke verkortingen van de doorlooptijd 

gehaald. Toen we aan het einde van de 
zomer voor de eerste keer de doelstelling 
haalden, vierden we dat met gebak. 
De scepsis verdween. Daarna volgden 
al snel meer leveringen op tijd en zelfs 
sneller.”

Een start is gemaakt, maar de reis 
is net begonnen
De Lean reis bij Sanquin Plasma 
Products is goed van start gegaan en 
er is heel veel potentie. Er zijn nog vele 
vaardigheden te leren en er kunnen 
enorm veel verbeteringen worden 
doorgevoerd. Alfred Plagge: “Dankzij de 
tijd, aandacht en vasthoudendheid in alle 
lagen van de organisatie, konden deze 
uitzonderlijke resultaten in relatief korte 
tijd worden bereikt. Er ontstond rust en 
overzicht. Het is nu tijd om dit vast te 
houden en te verankeren in de cultuur 
van de organisatie. Deze procesgerichte 
transformatie kan de bedrijfsresultaten 
van Sanquin Plasma Products verder 
omhoogstuwen, om zo de impact op de 
patiënten verder te vergroten.”
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De kracht van 
ondernemerschap
Hoe zorg je dat mensen zichzelf 

kunnen redden? Steven Blom: 

“Je kunt ze vis geven, die eten 

ze op. Je kunt ze ook een 

hengel geven, dan kunnen ze 

altijd vissen.” Dit motto staat 

centraal in de werkwijze van Blom 

Consultancy. In het kader van 

het 30-jarig jubileum, is besloten 

om een donatie te doen aan 

het werkgelegenheidsproject in 

Mananthavady, Kerala van de 

stichting Solidair met India.

Zelf een inkomen verdienen
Solidair met India ondersteunt 
werkgelegenheidsprojecten voor de 
allerarmsten, de Dalits en Tribals. 
De donatie maakt de aanschaf van 
grondstoffen voor de productie van zeep 
mogelijk. Tevens worden vijf vrouwen 
getraind, waarna ze de productie kunnen 
opstarten. Met de verkoop verdienen 
ze geld, dat ze vervolgens weer kunnen 
investeren. Ook verdienen ze zelf een 
inkomen, zodat ze voor hun gezin kunnen 
zorgen.

Hygiëne voor betere gezondheid 
“Aandacht voor hygiëne is belangrijk in 
een land als India”, aldus Anja Bekkers, 
directeur van de stichting. “De homemade 
zeep wordt geproduceerd op basis van 
natuurlijke ingrediënten en de prijs is 
beduidend lager dan wat de multinationals 

vragen. De mensen in deze regio kunnen 
nu dus kwalitatief goede zeep kopen 
voor een lagere prijs. Dat zorgt voor 
hygiëne, wat een betere gezondheid 
oplevert. Bovendien biedt het project 
werkgelegenheid en een inkomen voor 
vijf gezinnen. Zo snijdt het mes aan drie 
kanten.”

Lokale projecthouders
Anja Bekkers: “We werken met goed 
opgeleide Indiase projecthouders, die 
de cultuur snappen en de taal spreken. 
Zij doen onderzoek naar wat de lokaal 
nodig is om de gemeenschap tot 
ontwikkeling te brengen en zelfredzaam 
te maken. Dit varieert van de bouw 
van een school tot het betalen van 
schoolgeld voor de allerarmsten. 
Hiermee kunnen het lesmateriaal 
en de salarissen voor kwalitatief 
goede leerkrachten betaald worden. 
Ook zorgen we dat 18-plussers een vak 
kunnen leren (mbo) of verder kunnen 
studeren. We zetten zelfhelpgroepen op 
bestaande uit 10 tot 15 vrouwen, geven 
voorlichting en training, zorgen dat ze in 
aanmerking komen voor microkrediet, 
ontwikkelen werkgelegenheid en steunen 
ondernemerschap. Dat zorgt ervoor dat ze 
weer een toekomst hebben!”

Wilt u meer weten? 
Kijk op www.solidairmetindia.nl 
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De huiskamer van Blom Consultancy

Als onze consultants niet naar 

relaties gaan, komen ze naar het 

kantoor van Blom Consultancy. 

Dat voelt altijd een beetje als 

thuiskomen. Want ze zijn meestal 

‘onderweg’, actief bij onze klanten. 

Dat betekent dat ze elkaar wel eens 

langere tijd niet ontmoeten. En met 

ontmoeten bedoel ik dan elkaar 

echt fysiek ontmoeten. Waarom is 

dat belangrijk?

 
Frank van Esdonk

Ervaringen delen
Onze consultants zijn per jaar zo’n 40.000 
kilometer onderweg en tijdens deze reistijd 
hebben ze onderling vaak telefonisch 
contact. Maar dat is toch anders dan 
samenkomen, elkaar in de ogen kunnen 
kijken. Als zich dan die gelegenheid 
voordoet om naar kantoor te komen, 
komen de verhalen los. Dat gaat in de trant 
van: “Wat ik nu weer heb meegemaakt… 
of “Bij dit bedrijf loopt het zo lekker, we 
kunnen daar echt stappen maken” of “Het 
management is zo enthousiast over de 

resultaten dat we nu ook op drie andere 
afdelingen aan de slag kunnen” of “Het is 
zo leuk om die operators zo enthousiast te 
zien worden, daar doe ik het voor, voor die 
mensen op de werkvloer”. 
Het is voor onze consultants heel fijn, om 
op deze zogenaamde kantoordagen zulke 
ervaringen te kunnen delen.

Van elkaar leren
Het is natuurlijk niet altijd hosanna. 
Er wordt ook wel eens gezegd: “Ik krijg 
dat management maar niet achter ons 
project” of “De operators zijn niet zo blij 
met mijn komst, ze hebben er niet echt zin 
in”. Maar ook dan is het fijn om op kantoor 
andere consultants te ontmoeten zodat je 
eens een keer rustig kunt gaan zitten en te 
klankborden met elkaar. Tips krijgen en van 
elkaar leren. De meer ervaren mensen die 
hun kennis en niet te vergeten werkwijze, 
overdragen aan de jongere garde.
Wat er in ieder geval altijd bovenuit 
springt tijdens deze kantoordagen is 
het enthousiasme, de beleving, het 
harde werken en de positiviteit van onze 
mensen.

Flow moment
Buiten deze informele kantoordagen 
hebben we bij Blom Consultancy iedere 
maand twee vaste teamdagen. Wij zijn 

een heel transparante organisatie. Naast 
vaste items, waarbij het hele team z’n 
inbreng heeft, als financiën, acquisitie, 
klantvoortgang en klantcases beginnen 
deze dagen altijd met: “Wat was de 
afgelopen tijd jouw flow moment”? 
Het antwoord kan dan gaan over een 
moment bij een relatie waar hij of zij 
echt heel erg blij van werd, maar net zo 
goed kan dat een flow moment zijn uit de 
privésituatie. 

Balans
Een tweede vast item tijdens deze 
teamdagen is de work-life balance. Daarin 
kunnen onze mensen aangeven hoe het 
met ze gaat en of alles (of in ieder geval 
het meeste) nog in balans is. En zo niet, 
wat kunnen we daaraan doen: hoe kunnen 
we helpen, om de balans weer beter te 
maken? Met het flow moment en de work-
life balance leren wij elkaar steeds beter 
kennen, weten we wat er speelt, kunnen 
we elkaar helpen en kunnen we met elkaar 
een succes vieren.

Alles bij elkaar geeft dat een prachtig 
team, een team om trots op te zijn en 
waar ik graag bij wil horen!

 Samen lunchen op kantoor tijdens een teamdag

Anja Bekkers
Doorhalen



Trainingsmaterialen 
en boeken 
Om de interne communicatie over het verbeterprogramma in uw organisatie te 

ondersteunen, hebben we speciale trainingsmaterialen ontwikkeld die u kunt gebruiken, 

zoals posters, pocketboekjes, stickers en tags. Bovendien kunt u alles nog eens rustig 

nalezen in onze boeken. Kijk voor meer informatie op  www.blomconsultancy.nl.
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We weten al geruime tijd dat ‘silo’ organisatiemodel met zijn opsplitsing in aparte 

afdelingen voor verkoop, inkoop, productie, service, financiën en 

personeelszaken, niet optimaal is.

Steven Blom heeft zich jarenlang beziggehouden, met de vraag: welk type organisatie 

en welk soort leiderschap hebben we nodig om van onze bedrijven 

‘Monozukuri-organisaties’ te maken, bedrijven die ‘kunstenaars in het maken’ zijn. 

Steven keek rond bij tientallen productiebedrijven, sprak met veel mensen in allerlei 

lagen van hun organisaties en had daarbij steeds weer die ene vraag in het hoofd van 

zijn Japanse leermeester: ‘I am curious to know your solution!’  Dit boek is de neerslag 

van zijn zoektocht en van de antwoorden die hij heeft gevonden. Bovendien schetst het 

zijn beeld van de ideale productieorganisatie en het ideale leiderschap. 

Ir. Steven Blom heeft na zijn carrière bij Mars, Johnson & Johnson en eerste 

productiedirecteur van Fuji Photo Film in Tilburg, bijna 30 jaar geleden Blom 

Consultancy opgericht. Hij propageerde als eerste het gedachtegoed van TPM, 

Lean en World Class Manufacturing in Nederland en hielp honderden 

bedrijven bij de invoering daarvan. Eerder schreef hij ‘Lang Leve de 

Nederlandse Industrie’ (2010), ‘Monozukuri, Doen met Aandacht’ (2012), 

‘Monozukuri in de praktijk’ (2015) en ‘Monozukuri en de vierde industriële 

revolutie’ (2018).

Steven Blom

I’m curious to 
know your 

solution

Steven Blom

Een zoektocht naar de ideale 
organisatie en het ideale 

leiderschap

I’m curious to 
know your solution
Een zoektocht naar de ideale organisatie en het ideale leiderschap

monozukuri
en de vierde 

industriële revolutie

Steven Blom
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Monozukuri
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Continu verbeteren van 
productieprocessen, is wat we 
al 30 jaar met veel plezier doen. 
We helpen organisaties met het continu 
verbeteren van bedrijfsprocessen en de 
productieketen, zodat management en 
medewerkers in hun kracht gaan staan, 
hun eigen verantwoordelijkheid nemen en 
beter presteren. We richten ons dus op 
de techniek én de mens en we noemen 
dat Monozukuri (mono betekent ‘ding’ en 
zukuri ‘het maken’).

Wij richten ons niet enkel op de ‘quick-
wins’ en ook niet alleen op een methode 
of hulpmiddel. Onze Monozukuri filosofie 
is gericht op een integrale benadering: 
het proces van het maken, het product 
dat gemaakt wordt en de medewerkers. 
Hiertoe gebruiken we de volgende 
bouwstenen.

Procesverbetering
Creëren van flow in de product 
waardestroom, door het implementeren 
van systemen als Lean en TPM en hun 
bijbehorende tools. Organisatie en 
medewerkers excelleren door continu 
verbeteren, waardoor hogere klantwaarde 
wordt bereikt.

Technologische oplossingen
Het digitaal managen van flow informatie, 
door het implementeren van software en 
hardware systemen. De status, feedback 

en voorspelling over de prestaties van 
het proces worden gemeten. Op basis 
van data kan het proces continu gericht 
worden bijgestuurd.

Cultuurverandering
Het opzetten van een cultureel 
veranderprogramma, dat gericht is op 
het samenbrengen en verbeteren van 
de processen, mens, technologie en 
organisatie in de waardeketen. 

Ons uitgangspunt is dat wij allemaal van 
waarde zijn. Daarom beginnen wij met 
‘Waarom’. Waarom doe je wat je doet? 
Wat is jullie ambitie, waar geloven jullie 
in? Samen, daar staan wij voor. 
 

Het profiel van de Blommer
• Wij zijn volwassen stevige 

gesprekspartners, die ergens voor 
staan.

• Streven naar perfectie.
• We willen onszelf overtreffen.
• Laten mensen ‘over de berg’ kijken.
• Je kan ons echt ergens op 

aanspreken.
• We zijn verbindend, waardoor mensen 

ons willen volgen.
• We willen het beste uit mensen halen.
• Plezier, beleving en gevoel zijn heel 

belangrijk.
• Kundigheid, creativiteit en innovatie 

gaan bij ons hand-in-hand.

De missie van Blom 
Consultancy

We willen de industrie in Nederland houden en alles doen om de 
productiebedrijven te verbeteren, zodat mensen met meer plezier naar 

hun werk gaan en de winstgevendheid van de bedrijven toeneemt.
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Managers
• Monozukuri Advanced
• Monozukuri Leiderschap
• Monozukuri Master
• Shingo - Discover Excellence
• Daily Management System
• Flow 
• Material Flow
• Standaardisatie
• Policy Deployment

Operators
• Monozukuri Basics
• TPM – Autonoom Onderhoud
• OEE – Overall Equipment 

Effectiveness
• VSM - Value Stream Mapping
• SMED – Snel omstellen
• 5S - Werkplekorganisatie
• Grondoorzaakanalyse (Ishikawa 

diagram & 5x waarom)
• Statistical Proces Control (SPC)

Facilitators  
• SGA - Small Group Activity
• 8D Problem Solving
• A3 denken
• Kaizen
• Train-de-Trainer 

Training
Het is goed om uw eigen mensen in te zetten bij het 

continu verbeteren van productieprocessen. Daarom 

geeft Blom Consultancy zowel open als in-company 

trainingen, die leiden tot inzichten die u meteen kunt 

toepassen in uw eigen organisatie. Deze geven we op 

drie niveau’s. 

Heeft u een specifiek probleem binnen uw bedrijf, wat 

u snel en effectief wilt oplossen? Dan is het handig 

om concreet aan de slag te gaan met één van deze 

training specials.

Onze belofte

Wij leveren een bijdrage 
aan de resultaatverbetering 
bij onze klanten:
meetbaar hogere productiviteit, 
betere productkwaliteit, 
meer werkplezier en 
lagere kosten.

Jora Vreeling
…

Jora is bedachtzaam en staat sterk in 
haar schoenen. Hierdoor laat zij zich niet 
zomaar uit het veld slaan. Dankzij haar 
studie technische bedrijfskunde weet ze 
processen goed te doorgronden en in 
kaart te brengen. Vanuit haar interesse 
voor zowel de technische als de sociale 
processen weet zij klanten én zichzelf 
steeds een stap verder te brengen.

Carmen Wientjens  
…

Als enthousiaste bedrijfskundige gaat 
Carmen een uitdaging niet uit de weg en 
zorgt zij ervoor dat ze een verbindende 
factor is tussen mens en organisatie. Ze 
is resultaatgericht en is ervan overtuigd 
dat het menselijk handelen binnen een 
organisatie het verschil kan maken om 
successen te behalen.’

Anja Bekkers
Doorhalen

Anja Bekkers
Doorhalen



Arno Koch
De leraar

Snel van begrip, gefocust en vasthoudend 
zorgt hij dat de klant zijn doelen bereikt. Hij 
duikt in de workflow en weet die vragen te 
stellen, waarmee de diepste kern van het 
probleem boven tafel komt. Arno is een 
echte leraar, die kennis en ervaring goed 
kan overdragen. 

Thomas Arts
De enthousiaste verbeteraar

Thomas heeft een helder doel voor ogen: 
specialist worden op het snijvlak van 
business strategie en continu verbeteren. 
Daarbij focust hij niet alleen op het 
invoeren van tools, maar vooral op de 
menselijke factor, want die is essentieel 
voor een duurzaam resultaat.

Richard Ummels
De positieve pragmaticus

Richard is in staat om mensen verliezen te 
laten zien en motiveert ze om ermee aan 
de slag te gaan. Bottum up en strategisch 
denken gaan bij hem hand-in-hand. Hij is 
ervan overtuigd dat elke organisatie een 
specifieke aanpak nodig heeft.
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Alfred Plagge
De strateeg en motivator

Alfred weet uit een brei van informatie de 
kern te halen. Hij houdt overzicht, terwijl 
hij processen op een effectieve manier 
aan elkaar koppelt, mensen verbindt en 
de keten efficiënt inricht. Hij kan helder 
en snel schakelen tussen strategisch, 
tactisch en operationeel niveau. 

Martin Arends
De ontwikkelaar

Flow creëren op de werkvloer begint met 
het zetten van de eerste stap. Martin ziet, 
voelt en weet wat nodig is om in beweging 
te komen en zet mensen en organisaties 
in hun kracht, waardoor er ruimte ontstaat 
voor uitgekiende verbeteringen. 

Steven Blom
De gedreven visionair

Waar een weg is, is een toekomst. Ook in 
Nederland. Steven helpt bedrijven om de 
juiste keuzes te maken. Zijn visie is dat 
de Nederlandse maakindustrie zich kan 
blijven meten met de rest van de wereld, 
door continu te verbeteren. kan blijven 
meten met de rest van de wereld. 

Kenneth van Toorn   
De structuur man

Als super gemotiveerde industrial engineer 
met een grote behoefte om te leren, is 
Kenneth nieuwsgierig naar het hoe en 
waarom processen gaan zoals ze gaan. 
Hij zet zaken op een rijtje en probeert van 
daaruit te vernieuwen. 

Bram van ’t Hoff  
De ondernemende zelfstarter

Bram begint graag zelfstandig en op eigen 
initiatief aan iets nieuws. Daarbij kijkt hij 
altijd naar vooruitgang: hoe ontwikkelt de 
organisatie zich, wat is er nodig en hoe kan 
het beter? Hij houdt overzicht en brengt 
structuur aan.

Dave Winters
De positieve analyticus

Dankzij zijn analytisch vermogen, zijn 
kennis van Lean en een natuurlijke 
nieuwsgierigheid, legt Dave verbanden 
binnen en tussen processen. Daarbij let hij 
altijd nadrukkelijk op de menselijke factor. 
Hij is resultaatgericht en staat open voor 
nieuwe inzichten.



Consultancy
70 % van de lean trajecten mislukt. Hoe komt dat? En hoe kun je ervoor zorgen dat de 

implementatie van lean wel lukt? De Blom Consultant geeft inspiratie en advies. Dat leidt tot 

inzichten die meteen toepasbaar zijn in uw organisatie. We helpen bij het continu verbeteren 

van productieprocessen, zodat management en medewerkers in hun kracht gaan staan, hun 

eigen verantwoordelijkheid nemen en beter presteren.

Inspiratie
Ik wil inspiratie opdoen: wat levert 
TPM, Lean en Monozukuri op?

Steven Blom geeft inspirerende 
presentaties voor groepen, van 
werkvloer tot managementteams. 
Daarbij gebruikt hij voorbeelden uit 
de praktijk die zeer herkenbaar zijn. 
Hij legt uit hoe u het dubbele kunt 
produceren tegen de helft van de 
kosten.

Advies
Ik wil concreet advies voor mijn 
bedrijf op het gebied van TPM, 
Shingo, WCM en Monozukuri

De Lean Consultants van Blom zijn 
ervaren verbeteraars en zorgen ervoor 
dat uw organisatie het geïnvesteerde 
geld jaarlijks minimaal met een factor 
5 kan terugverdienen. U kunt ons 
inzetten als  expert, trainer, interim 
manager en auditor.

Implementatie
Ik wil hulp bij de implementatie van 
TPM, Lean, WCM en Monozukuri

Wij kennen de uitdagingen die horen 
bij verander- en optimalisatietrajecten 
en weten dat voor een geslaagde 
invoering het enthousiasme van alle 
betrokkenen noodzakelijk is. Daarom 
vertellen we niet alleen wat u kunt 
doen, maar helpen u met hoe dit te 
doen: een hands-on aanpak.   

www.blomconsultancy.nl
info@blomconsultancy.nl  |  T. 0492 - 47 41 49




